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sectoral principle of staff requirement planning, optimization of flows of labour migration, expansion of employment 
opportunities by promoting the creation of decent jobs in the regions should become a necessary condition for the 
state employment policy at the present stage of Russian society´s development. In the article on basis of aconsecutive 
analysis of the socio-economic situation of the NCFD are considered the most important issues of the regulation of 
regional employment policy in conditions of economic instability. The most detailed analysis is applied to the issues of 
employment policy in the complicated, geo-, ethnopolitical and socio-cultural regions of the Russian Federation. The 
article deals with the ways of solving problems of employment in the Republic of North Ossetia – Alania, in which 
much attention is paid to the population’s adaptation to the rapidly changing requirements of the labour market through 
the development of flexible system of training and retraining of employees.
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С целью внедрения системы управленческого учета в национальном исследовательском университете 
(НИУ) предложено провести мероприятия по внутреннему контролю существующих материальных и инфор-
мационных потоков. Основная цель проведения внутреннего контроля заключается в проверке достоверно-
сти информации о материальных ресурсах, включая нефинансовые, на всех уровнях учета в НИУ, а также в 
проверке функционирования информационных ресурсов, электронного и иного способа передачи данных и 
определения достоверности. Для проведения успешного контроля материальных и информационных потоков 
предложено оформить потоки в схемы движения. Совместное рассмотрение схемы потоков позволяет судить 
о качестве обеспечения управленческого учета показателями деятельности НИУ и информационных потоков 
движения данных между центрами ответственности. Данная процедура необходима в рамках проведения ин-
теграционного процесса сближения управленческого учета и информационных ресурсов, в целях получения 
информационно-аналитической системы управленческого учета. Проведение внутреннего контроля исключит 
влияние негативных факторов ведения учета, движения материальных потоков в перспективную систему бюд-
жетирования и выявит недостатки существующих информационных ресурсов. Таким образом, последующие 
действия по внедрению бюджетирования будут обеспечены эффективной структурой взаимодействия центров 
ответственности и надежным инструментом в качестве информационного ресурса НИУ.
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For the purpose of introduction of system of management accounting at the national research university (NRU) 
it is offered to hold events for internal control of existing material and information streams. The main objective of 
carrying out internal control consists in check of reliability of information on material resources, including non-
financial, at all levels of the account in NIU, and also in check of functioning of information resources, an electronic and 
different way of data transmission and determination of reliability. For carrying out successful control of material and 
information streams it is offered to issue streams in movement schemes. Joint consideration of the scheme of streams 
allows to judge quality of ensuring management accounting by indicators of activity of NIU and information streams of 
movement of data between centers responsibility. This procedure is necessary within carrying out integration process of 
rapprochement of management accounting and information resources, for receiving information and analytical system 
of management accounting. Carrying out internal control will exclude influence of negative factors of maintaining the 
account, movement of material streams in perspective system of budgeting and will reveal shortcomings of existing 
information resources. Thus the subsequent actions on introduction of budgeting will be provided with effective 
structure of interaction of the centers of responsibility and the reliable tool as the NIU information resource.
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В работе рассчитан удельный вес федеральных округов с 2000 по 2011 г. по числу предприятий и органи-
заций в РФ. Проанализировано снижение количества предприятий и организаций в СКФО. Выделены виды де-
ятельности, в которых удельный вес предприятий и организаций имеет максимальное и минимальное значения 
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во всех федеральных округов и приведено объяснение этому. Построена группировка предприятий и органи-
заций субъектов РФ по видам собственности в 2011 г. Отдельно рассмотрены различия оборотов предприятий 
субъектов РФ. Рассчитан процент предприятий и организаций, занимающихся коммерцией среди федеральных 
округов. Проанализированы причины различий числа предприятий и организаций от форм собственности и 
видов деятельности. Рассмотрены основные характеристики малых предприятий. Проанализированы предпо-
чтения иностранного капитала в федеральных округах и последних в иностранном капитале. Сделаны соот-
ветствующие выводы.
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In the work calculated the ratio of Federal districts from 2000 to 2011 by the number of enterprises and 
organizations in the Russian Federation. Analyzed decrease in the number of enterprises and organizations in the 
North Caucasus Federal district. Highlighted activities in which the share of the enterprises and the organizations has 
a maximum and minimum values in all Federal districts and an explanation of this. Built grouping of enterprises and 
organizations of subjects of the Russian Federation by type of ownership in 2011 Separately examine the differences 
turns enterprises subjects of the Russian Federation. Calculated percentage of enterprises and organizations, engaged 
in Commerce among the Federal districts. Analyzed the causes of the differences in the number of enterprises and 
organizations of the forms of ownership and types of activity. Describes the main characteristics of small enterprises. 
Analyzed preferences of foreign capital in the Federal districts and the last in foreign capital. Relevant conclusions.
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В статье рассмотрены проблемные вопросы, касающиеся роли современных университетов в развитии ре-
гиональных инновационных систем. Инновационная деятельность рассматривается в качестве одного из глав-
ных факторов социально-экономического развития каждого региона России и улучшения качества жизни про-
живающего в нем населения. Сделаны выводы о том, что стратегии развития отдельных регионов опираются на 
создание кластеров различного типа, одним из ключевых элементов структуры которых является университет. 
Автором изучены условия приобретения подобными структурами качеств интегрированных образовательных 
кластеров. Сформулированы теоретические положения механизма функционирования интегрированного об-
разовательного кластера на региональном уровне. Определяются особенности инновационных услуг, проду-
цируемых такими структурами. Рассмотрены возможные выгоды и эффекты их деятельности (экономические, 
социальные и др.). Предложена структура системы интегрированного образовательного кластера. Делаются 
выводы о миссионерских качествах подобных структур в развитии регионов.
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In article the problem questions concerning a role of modern universities in development of regional innovative 
systems are considered. Innovative activity is considered as one of the main factors socially - economic development 
of each region of Russia and improvement of quality of life of the population living in it. Conclusions that strategy of 
development of certain regions rely on creation of clusters of the various type are drawn, one of key which elements 
of structure is the university. The author studied conditions of acquisition by similar structures of qualities of the 
integrated educational clusters. Theoretical provisions of the mechanism of functioning of the integrated educational 
cluster at regional level are formulated. Features of the innovative services produced by such structures are defined. 
Possible benefits and effects of their activity (economic, social, etс.) are considered. The structure of system of the 
integrated educational cluster is offered. Conclusions about missionary qualities of similar structures in development 
of regions are drawn.


